
 

 
 
 
Ciutadans pel Canvi demana als partits que incloguin la 
ILP Per una llei electoral de Catalunya en algun dels 
Plens que falten abans que acabi la legislatura 
 
 
Barcelona, 07/06/2010.- La Comissió Promotora de la ILP Per una Llei Electoral 
de Catalunya, integrada per membres de l’associació cívico-política Ciutadans pel 
Canvi (CpC), ha demanat aquest matí als grups parlamentaris del Parlament de 
Catalunya que incloguin el debat de totalitat de la ILP en algun dels Plens 
que falten abans que acabi la legislatura i que votin a favor de l’admissió 
a tràmit de la Llei. 
 
Si es fa això, la ILP quedarà admesa a tràmit i, pel seu caràcter d’iniciativa 
legislativa popular, no decaurà. Per tant, continuarà el seu curs legislatiu durant 
la propera legislatura. 
 
Carme Valls, presidenta de CpC i membre de la Comissió Promotora de la ILP, i 
Toni Comín, diputat al Parlament i responsable d’Acció Política de CpC, han 
explicat que la Comissió Promotora ha fet una ronda de contactes amb els Grups 
Parlamentaris, en la qual s’ha instat els partits que es manifestin en relació als 
aspectes centrals de la proposta: assumptes tan sensibles com les llistes 
desbloquejades amb vot preferent, la idea del “Parlament acordió”, la 
proporcionalitat o la transparència i el control del compliment de les promeses 
electorals. Un cop acabada la ronda de converses, la Comissió vol manifestar 
que: 
 

a) Considerem que l’admissió a tràmit al Parlament de la ILP “Per una 
Llei electoral de Catalunya” -que té la legitimitat afegida que 
quasi 100.000 catalans i catalanes hi van signar a favor- és una 
nova oportunitat per tal que els partits catalans assoleixin, la 
propera legislatura, l’acord que no ha estat possible en aquesta. I que 
els partits ho han de deixar clar ja des d’ara. 

 
b) Oferim aquesta ILP com un instrument al servei del consens entre 

els partits, que els permeti estar a l’alçada de les expectatives de la 
ciutadania del nostre país. 

 
c) Demanem als partits que deixin clar ja des d’ara que pensen 

aprofitar aquesta oportunitat: creiem que votant a favor de la ILP 
envien el missatge que durant la propera legislatura faran tot el què 
estigui en les seves mans perquè aquest país deixi de ser l’únic del món 
sense llei electoral pròpia. 

 
Què busquem amb això? Busquem que els partits polítics catalans, només 
iniciar la propera legislatura, es trobin amb un compromís sobre la taula: 
el compromís d’elaborar una llei electoral. Tindran 4 anys per davant per fer-ho, 
per buscar el consens que no van poder assolir durant el curs que ara acaba. 



 

 
 
 
 
Un dels arguments que van utilitzar per explicar el fracàs de la ponència era que 
arribava tard, que el darrer any d’una legislatura no és el moment de posar-se a 
fer això. Doncs bé, ara aquest argument ja no valdrà: tindran 4 anys, i no 1, 
per fer la Llei. 
 
 
Per què ara al final de la legislatura? 
 
Una de les coses que ens van demanar els Grups Parlamentaris va ser que no 
portéssim la ILP immediatament després de la dissolució de la ponència. Si ho 
haguéssim fet i haguessin admès a tràmit la ILP, haguessin hagut de 
constituir immediatament una nova ponència. I, evidentment, no ho veien 
raonable. 
 
Tanmateix, nosaltres considerem que la ILP és una segona oportunitat per a 
ells. I volem oferir-la als partits com a tal. La manera d’aprofitar aquesta segona 
oportunitat era dur-la ara, abans de les eleccions, al Ple. I que els partits es 
posicionessin davant de les 90.000 persones que han signat en favor de la Llei. 
 
La solució perfecta era dur-la ara al final. Per qüestions reglamentàries, els 
partits ja no es veuran obligats a constituït la ponència ni posar-se a fer la feina 
abans de les eleccions. Però en canvi, sí que hauran de comprometre’s 
políticament. I és bo que ho facin abans de les eleccions. 
 
 
Només d’aquesta manera des de la Comissió Promotora podem tenir la 
plena garantia que només començar la nova legislatura els Grups 
Parlamentaris es trobaran amb l’obligació de constituir una nova 
ponència. I aquest és el nostre objectiu:  

 
a) que hagin de constituir una nova ponència 
 
b) que es trobin amb 4 anys per davant per teixir l’acord, el consens 

necessari. 
 
 
ANTECEDENTS 
 

1. La Comissió Promotora de la ILP va considerar des del principi que havíem 
estat una de les raons –no l’única, però sí una de les raons decisives- que 
va estimular la constitució de la ponència conjunta del Parlament 
encarregada de redactar la Llei electoral. 

 
2. Vam lamentar el fracàs d’aquesta ponència, vam considerar que havia 

estat una oportunitat perduda. 
 



 

3. En tant que promotors d’una ILP “Per una Llei electoral de Catalunya” que 
ha rebut el suport de quasi 90.000 signatures, entenem que CpC és 
portador de l’exigència de desenes de milers de ciutadans i 
ciutadanes del nostre país que reclamen una nova llei electoral, 
que contribueixi a superar l’actual estat de desafecció que allunya els 
partits polítics dels ciutadans i que doni més capacitat d’elecció als 
electors. 

 
4. En aquell moment, vam celebrar que alguns partits catalans renunciessin a 

les seves posicions inicials i acceptessin en la seva integritat l’Informe dels 
experts -per tal d’aconseguir el consens necessari per aprovar la Llei-. I 
vam lamentar que d’altres no fossin capaços de fer el mateix i es 
resistissin a assumir l’Informe. 

 
5. Hem fet una ronda de contactes amb els Grups Parlamentaris, per tal que 

els partits ens fessin un balanç de la Ponència i ens fessin saber la seva 
posició davant de la nostra ILP. 

 
 
 
LES VEUS a la roda de premsa 
 
Joan Botella, catedràtic de Ciència Política i expert que ha assessorat la ILP: 
 

“El text de la ILP és una eina per afavorir el consens parlamentari. 
Darrere d’aquesta iniciativa hi ha molta gent; també exigeix, doncs, 
un consens entre partits i ciutadania. El missatge és clar: cal que la 
propera legislatura la llei electoral es prengui seriosament”. 

 
 
Salvador Milà, diputat al Parlament de Catalunya, exconseller de Medi Ambient: 
 

“El fracàs de la ponència conjunta fa necessària la ILP, que ve amb 
una autoritat avalada pel suport de molts ciutadans. Que els partits 
polítics admetin a tràmit la iniciativa és un acte de justícia per a tota 
la ciutadania que va signar. Caldria que, de cara a la propera 
campanya electoral, els partits es comprometin a limitar i exposar 
públicament la despesa electoral”. 

 
 
Albert Solé, periodista i director de documentals: 
 

“Em vaig adherir a la ILP de forma entusiasta. Ara que estem 
endreçant temes de la Transició, un d’ells ha de ser la llei electoral”. 

 
 


